
Protokół Nr 12/2015 

dwunastej  sesji Rady Gminy odbytej w dniu 3 grudnia 2015r. 

w Gminnym Ośrodku Kultury w Piaskach, ul. Strzelecka 4. 

  

Ad. 1 Otwarcie, powitanie, stwierdzenie kworum. 

  

Przewodnicząca Rady Gminy, Pani Irena  Różalska powitała radnych, Wójta Gminy Piaski, Pana 

Wiesława Glapkę, Sekretarza Gminy, Pana Andrzeja Koniecznego, Skarbnika Gminy, Panią Elżbietę 

Karolczak , sołtysów, zaproszonych gości oraz media.  

Poinformowała również, że zmienił się przedstawiciel „Życia Gostynia” towarzyszący w 

zgromadzeniu.  

  

Stwierdziła, że w dzisiejszej sesji uczestniczy 15 radnych, co stanowi kworum przy którym może 

obradować i podejmować uchwały Rada Gminy Piaski. (rada liczy 15 radnych) 

  

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu 

Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 2 do protokołu 

Lista obecności gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu 

  

Ad. 2 Informacja na temat porządku obrad 

 

Przewodnicząca Rady Gminy odczytała porządek obrad XII sesji Rady Gminy Piaski. 

 Porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad, powitanie, stwierdzenie kworum. 

2. Informacja na temat porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Sprawozdanie Przewodniczącej Rady Gminy Piaski. 

5. Sprawozdanie Wójta Gminy Piaski. 

6. Sprawozdania przewodniczących komisji.  

7. PODJĘCIE  UCHWAŁ W SPRAWIE: 

- zmian budżetu i zmian w budżecie gminy na 2015r.; 

- zmiany Uchwały Nr XI/57/2015 Rady Gminy Piaski z dnia 9 listopada 2015r.w sprawie określenia  

  wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2016 rok; 

- ustalenia wzorów formularzy informacji składanych przez osoby fizyczne oraz wzorów deklaracji                 

   w zakresie podatku od nieruchomości, podatku rolnego oraz podatku leśnego;  

- przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Farma  

   Wiatrowa  Piaski I: 

- przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Farma  

   Wiatrowa  Piaski II; 

- terminu, częstotliwości i trybu uiszczenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi; 

- zatwierdzenia planów odnowy miejscowości na lata 2015-2022; 

- Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na terenie Gminy Piaski w roku 2016, 

- określenia zasad udzielania i rozmiaru zniżek godzin dydaktycznych, wychowawczych i  

   opiekuńczych nauczycielom, którym powierzono stanowiska kierownicze w szkołach i przedszkolu  

   oraz w sprawie sposobu określania obowiązkowego wymiaru zajęć dla nauczycieli szkół i  

   przedszkola niewymienionych w art. 42 ust. 3 Karty Nauczyciela.  

 8. Zapytania, wolne głosy i wnioski.  

 9. Zakończenie obrad. 

 

Za porządkiem obrad głosowało 15 radnych. 

 

Ad. 3 Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 

 

Za przyjęciem protokołu z poprzedniej sesji głosowało 15 radnych. 

 



Ad.4  Sprawozdanie Przewodniczącej Rady Gminy Piaski. 

 

Sprawozdanie Przewodniczącej Rady Gminy Piaski z działalności międzysesyjnej stanowią załącznik 

do protokołu. 

  

Ad. 5 Sprawozdanie Wójta Gminy Piaski. 

 

Sprawozdanie Wójta Gminy Piaski  z działalności międzysesyjnej stanowią załącznik do protokołu. 

 

Ad. 6 Sprawozdanie Przewodniczących komisji. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy poprosiła by w  pierwej kolejności głos zabrał przewodniczący komisji 

rolnictwa, pan Stefan Śląski.  

Radny poinformował, że w dniu 2 grudnia odbyło się wspólne posiedzenie komisji, na którym obecni 

byli : Przewodnicząca Rady Gminy, Wójt Gminy, Sekretarz Gminy, Skarbnik Gminy, gościliśmy 

również redaktora Życia Gostynia. Omawiane były projekty uchwał zgodnie z porządkiem programu 

sesji. Pani Skarbnik omówiła uchwały w sprawie :  zmian budżetu i zmian w budżecie gminy               

na 2015r.,  zmiany Uchwały Nr XI/57/2015 Rady Gminy Piaski z dnia 9 listopada 2015r.w sprawie 

określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2016 rok, jak również  ustalenia wzorów 

formularzy informacji składanych przez osoby fizyczne oraz wzorów deklaracji w zakresie podatku  

od nieruchomości, podatku rolnego oraz podatku leśnego. Następnie Wójt Gminy omówił plany 

zagospodarowania przestrzennego Farma Wiatrowa Piaski I, oraz  Piaski II. Przedstawił stanowisko 

samorządu południowo –zachodniej wielkopolski w sprawie Białej Księgi, ochrony złóż. Radni 

upoważnili wójta do podpisania oświadczenia przedstawicieli  południowo – zachodniej Wielkopolski. 

Pan Sekretarz omówił plany odnowy miejscowości na lata 2015 – 2022. Pracownik Urzędu Gminy, 

pani Anna Roszak, przedstawiła  stanowisko walnego zgromadzenia wielkopolskiej izby  rolniczej w 

sprawie odnowy ziemi  z ziemia rolną. Walne Zgromadzenie zwróciło się z postulatem o wstrzymanie 

procesu sprzedaży gruntów powyżej 10 ha pochodzących z własności rolnej skarbu państwa do czasu 

wejścia w życie ustawy o kształtowaniu ustroju rolnego, która dotyczy głównie zmiany ustawy z dnia 

25 czerwca 2015r. o kształtowaniu ustroju rolnego. Stanowisko Walnego Zgromadzenia 

Wielkopolskiej Izby Rolniczej w sprawie  nieprawidłowości przy udzielaniu pomocy państwa 

rolnikom, którzy ponieśli straty na skutek wystąpienia tegorocznej klęski suszy. Potrzebna zmiana 

następujących obszarów : przebudowa systemu monitoringu suszy rolniczej w Polsce, stworzenie 

przejrzystych przepisów regulujących prace  komisji szacującej szkody, przepisy musza być  w całym 

kraju jednolite. Programy pomocy i kryteria muszą być przejrzyste i odpowiednio przez                        

nie sformułowane by nie zmieniać reguł w  trakcie gry. Zmiana definicji składu poniesionego dochodu 

przede wszystkim czyste ograniczenie obliczeń wyłącznie oddziałów produkcji, w którym stwierdzono 

skutki klęski Stanowisko Walnego Zgromadzenia Wielkopolskie Izby Rolniczej w sprawie podjęcia 

interwencji na rynku trzody chlewnej. Przewodnicząca Rady Gminy zaproponowała aby uchwały w 

sprawie  statutów sołeckich Gminy Piaski podjąć w styczniu. Wszyscy Radni byli za propozycją Pani 

Ireny Różalskiej.  

 

Następnie  Przewodnicząca Rady Gminy poprosiła Panią Marię Wesołek o przedstawienie 

sprawozdania z posiedzenia Komisji Rewizyjnej.  

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej, Pani Maria Wesołek poinformowała, że w  dniu 02 grudnia 

2015r. po wspólnym posiedzeniu 3 stałych komisji w salce Urzędu Gminy odbyło się spotkanie 

członków Komisji Rewizyjnej. W posiedzeniu udział również wzięli Wójt Gminy Piaski Pan Wiesław 

Glapka, Sekretarz Gminy Pan Andrzej Konieczny, Skarbnik Gminy Pani Elżbieta Karolczak                   

i Inspektor ds. budownictwa i zamówień publicznych Pan Witold Furmaniak. 

Celem spotkania było przeprowadzenie kontroli zaplanowanej na IV kwartał 2015 zgodnie                             

z zatwierdzonym planem pracy komisji na ten rok. 

Tematy posiedzenia: 

• Kontrola przeprowadzonych przetargów i zamówień  publicznych w gminie 

• Analiza wykorzystania środków przydzielonych na OSP 



W pierwszej kolejności Skarbnik Gminy, Pani Elżbieta Karolczak szczegółowo przedstawiła 

wykorzystanie środków przekazanych na poszczególne jednostki OSP. 

W roku 2015 dotacje z gminy otrzymały następujące jednostki:  OSP Piaski ,OSP Grabonóg,                  

OSP Bodzewo i OSP Szelejewo. Wydatkowanie tych środków było zgodne z ich przeznaczeniem. 

Drugim tematem posiedzenia była kontrola przeprowadzonych przetargów i zamówień  publicznych    

w Gminie Piaski, które  szczegółowo przedstawił inspektor ds. inwestycji i zamówień publicznych 

Pan Witold Furmaniak. 

W roku 2015 przetargi przeprowadzono zgodnie z ustawą o zamówieniach publicznych. 

Na terenie gminy przeprowadzono 4 przetargi :                                                                        

1. Przebudowa dróg gminnych na osiedlu Drzęczewo w Piaskach – ulice:       Jesionowa, Klonowa 

     za najkorzystniejszą uznana została oferta firmy: PUB Brukpol S.C                              

2. Budowa chodnika w ciągu ul. Warszawskiej w Piaskach wraz z budową kanalizacji deszczowej                                                                                           

Przetarg wygrała również firma Brukpol S.C 

3 . Remont i przebudowę drogi dojazdowej do gruntów rolnych w m. Michałowo 

    Przetarg wygrała firma „Drogbud”-  

4 . Zakup energii elektrycznej. 

    W postępowaniu na „zakup energii elektrycznej” prowadzonym w trybie licytacji elektronicznej     

     została wybrana oferta złożona przez: ENERGA-OBRÓT S A 

W poszczególnych przetargach komisja przeanalizowała zbiorcze zestawienie ofert złożonych                    

w postępowaniu o udzielenie zamówienia publicznego przez wykonawców. Stwierdzono,                          

że uzasadnieniem wyboru były  oferty, które spełniały  wszystkie wymogi formalne i merytoryczne 

oraz były najkorzystniejsze na podstawie kryteriów oceny ofert określonych w specyfikacji istotnych 

warunków zamówienia, czyli: otrzymały najwięcej punktów. Stwierdzono, że terminy składanych 

ofert zostały zachowane jak również wszystkie prace zostały wykonane zgodnie z podpisanymi 

umowami. Komisja w toku kontroli nie wykryła żadnych nieprawidłowości. 

Wójt Gminy poinformował Komisję, że dnia  2 grudnia zostały ogłoszone przetargi na : 

1. Dowóz dzieci do Zespołu Szkół w Piaskach w 2016 rok  

2. Odbiór odpadów komunalnych 

Jak również , że dnia 3 grudnia tj. dzisiaj został ogłoszony przetarg na budowę hali sportowej                    

w Szelejewie 

W wolnych głosach i wnioskach  na poruszane tematy odpowiedzi udzielał Pan Wójt i Pan Sekretarz 

Na tym posiedzenie Komisji zakończono. Protokół z przeprowadzonej kontroli wraz z załącznikami 

znajduje się w biurze Rady Gminy Piaski 

 

Ad. 7 Podjęcie uchwał w sprawie : 

 

- zmian budżetu i zmian w budżecie gminy na 2015r.; 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/65/2015 w sprawie zmian budżetu i zmian w budżecie gminy na 2015r. 

stanowi załącznik do protokołu. 

  

- zmiany Uchwały Nr XI/57/2015 Rady Gminy Piaski z dnia 9 listopada 2015r.w sprawie określenia 

wysokości stawek podatku od nieruchomości na 2016 rok; 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/66/2015 w sprawie zmiany Uchwały Nr XI/57/2015 Rady Gminy Piaski z 

dnia 9 listopada 2015r.w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na 

2016 rok stanowi załącznik do protokołu. 

  

- ustalenia wzorów formularzy informacji składanych przez osoby fizyczne oraz wzorów deklaracji w 

zakresie podatku od nieruchomości, podatku rolnego oraz podatku leśnego; 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 



Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/67/2015 w sprawie ustalenia wzorów formularzy informacji składanych 

przez osoby fizyczne oraz wzorów deklaracji w zakresie podatku od nieruchomości, podatku 

rolnego oraz podatku leśnego  stanowi  załącznik do protokołu. 

  

- przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Farma 

Wiatrowa   Piaski I: 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/68/2015 w sprawie - przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego Farma Wiatrowa Piaski I  stanowi  załącznik do protokołu. 

 

- przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Farma 

Wiatrowa   Piaski II; 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/69/2015 w sprawie - przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego Farma Wiatrowa Piaski II  stanowi załącznik do protokołu. 

 

- terminu, częstotliwości i trybu uiszczenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi; 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/70/2015 w sprawie - terminu, częstotliwości i trybu uiszczenia opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi  stanowi  załącznik do protokołu. 

 

- zatwierdzenia planów odnowy miejscowości na lata 2015-2022; 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/71/2015 w sprawie - zatwierdzenia planów odnowy miejscowości na lata 

2015-2022  stanowi załącznik do protokołu. 

 

- Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na terenie Gminy Piaski w roku 2016, 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/72/2015 w sprawie - Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 

na terenie Gminy Piaski w roku 2016  stanowi załącznik do protokołu. 

 

 - określenia zasad udzielania i rozmiaru zniżek godzin dydaktycznych, wychowawczych i 

opiekuńczych nauczycielom, którym powierzono stanowiska kierownicze w szkołach i przedszkolu 

oraz w sprawie sposobu określania obowiązkowego wymiaru zajęć dla nauczycieli szkół i przedszkola 

niewymienionych w art. 42 ust. 3 Karty Nauczyciela. 

Pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

 

Odpis Uchwały Nr XII/73/2015 w sprawie określenia zasad udzielania i rozmiaru zniżek godzin 

dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych nauczycielom, którym powierzono stanowiska 

kierownicze w szkołach i przedszkolu oraz w sprawie sposobu określania obowiązkowego 

wymiaru zajęć dla nauczycieli szkół i przedszkola niewymienionych w art. 42 ust. 3 Karty 

Nauczyciela, stanowi załącznik do protokołu. 



 

 

Ad. 8 Zapytania, wolne głosy i wnioski. 

 

Radny Wiesław Woźniak wystąpił z prośbą do radnych powiatu aby zjednoczyli  wysiłki                            

i doprowadzili do przebudowy chodnika (kilka metrów) przy przystanku autobusowym                                

w Smogorzewie. Dokładniej chodzi o przebudowanie chodnika po drugiej stronie przystanku. Dzieci, 

które głównie korzystają  z przystanku autobusowego, przechodzą przez jezdnię w miejscu gdzie nie 

ma pasów - „przejścia dla pieszych”.  Przepisy stanowią iż aby pasy – przejście dla pieszych – mogło 

być oznaczone muszą być chodniki po obu stronach drogi. Radny poprosił  aby powiat postarał się o 

towar na chodnik, a  Zakład Usług Komunalnych wykonał by usługę.  Podobna sytuacja znajduje się 

przy sklepie, gdzie również można  pomyśleć o pobudowaniu chodnika. Mieszkańcy Smogorzewa 

przechodzą przez krzyżówkę na której nie ma zaznaczonego przejścia dla pieszych. Wiadomo,                 

że droga od Gostynia do Smogorzewa i dalej do  Mszczyczyna jest bardzo uczęszczana.                       

Radny Wiesław Woźniak poinformował, że rozmowy na temat chodnika trwają długo i jeszcze raz  

poprosił  by w tym roku Radni powiatu wraz z Wójtem Gminy Piaski  doprowadzili do realizacji 

budowy chodnika i zaznaczenia przejścia dla pieszych. 

 

Radna Maria Wesołek podziękowała w  imieniu swoim i mieszkańców,  radnym powiatu oraz  

Wójtowi Gminy za wymianę płytek chodnikowych, na odcinku ok.100m przy drodze powiatowej 

Szelejewo – Piaski. Oświadczyła, iż  był to trzeci etap wymiany płytek, dzięki któremu został 

pobudowany  chodnik z jednej strony wsi. Zaznaczyła,  że pozostała jeszcze druga strona chodnika, 

gdzie w najbardziej krytycznym stanie jest odcinek ok. 100m,  na którym brakuje płytek ( w miejscu 

tym  jest błoto lub  płytki w bardzo złym stanie). Jest to odcinek najbardziej uczęszczany, ponieważ w 

pobliżu znajduje się sklep oraz kiosk ruch, jak również  przejście  do kościoła. Zwróciła się z prośbą 

do radnych powiatu by mieli na względzie przebudowę drugiej strony chodnika. 

 

Radny Jacek Jańczak zwrócił się z pytaniem do Radnych powiatu, czy w przyszłym roku znajdą się 

środki na rewitalizację stawu w Rębowie,  jeżeli tak , to w jakiej kwocie. 

 

Radny powiatu, Pan Krzysztof Deutsch udzielił odpowiedzi na  kolejno zadane pytania.  

W sprawie, dotyczących dwóch przejść dla pieszych, to będziemy wspólnie działać aby  w przyszłym 

roku się znalazły,  co prawda nie w budżecie, ponieważ jest to zbyt mała suma. Pan Wójt wystosował 

pismo do Zarządu Powiatu odnośnie  dwóch chodników. Zabiegamy w tej sprawie razem z  radnym 

powiatu, Panem Zenonem Normanem by został zrobiony chodnik po jednej i drugiej stronie,                      

jak również aby zaznaczone zostało przejście dla pieszych. 

Co do chodnika w Szelejewie, Radny poinformował, iż będą myśleć o zrobieniu drugiej strony 

chodnika.  Nie jest to łatwe, ponieważ Powiat nie posiada wolnych środków, wszystko zależy od zimy 

czy będzie sroga czy łagodna, wtedy można pomyśleć. W tej sprawie również Wójt Gminy wystąpił             

z pismem do Zarządu Powiatu, aby powiat dał materiał, natomiast wykonanie Zakład Usług 

Komunalnych w Piaskach. 

Odnośnie pytania w sprawie rewitalizacji stawu w Rębowie, radny powiatu oświadczył, iż  cieszy              

się, że udało się zrewitalizować staw w Bodzewie. Powiat dołożył  na tę inwestycję 15 tys.                             

i  zabiegamy za tym by na Rębowo było przeznaczone też 15 tys., na przyszły rok. Z tego co wiadomo 

jedyną gminą, która złożyła wniosek tj. Gmina Piaski, czyli wieś Rębowo. Powiat przeznaczył by  

15tys. oraz  15 tys.  beneficjent. Radny zapewnił, iż całkowitej rewitalizacji nie udało by się wykonać 

jednak  może by  udało się odmulić staw.   

Radny Powiatu poinformował, że złożył pismo do Wydziału Dróg i Komunikacji dotyczące usunięcia 

znaku STOP na drodze do Grabonoga,  jak  również w kierunku Pogorzeli. W odpowiedzi 

otrzymaliśmy, że pismo zostało przesłane do PKP. 

Następnie przekazał informację dotyczącą łatania dziur w drogach. Oświadczył, że podczas 

konsultacji  z Wójtem Gminy ustalono, iż nie będziemy czekać trzy miesiące aby drogi zrobił powiat ,  

tylko, że Powiat dostarczy destrukt na zimno, a Zakład Usług Komunalnych będzie wyrwy zatykał.  

 



Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, iż od lat słyszymy, że wspólnie z panem Wójtem, w 

poprzednich kadencjach też tak było. Dobrze by było, abyśmy w 2016 r. usłyszeli  ze strony powiatu : 

„powiat bez udziału Gminy”. 

 

Radny powiatu, Pan Zenon Norman, wystąpił z prośba aby wnioski składane na sesjach zostały 

przekazane Wójtowi.  Dlatego ,że mogą zdarzyć się sytuacje, że złożony wniosek do powiatu nie był 

skonsultowany z Wójtem . 

 

Następnie Sekretarz Gminy poinformował, że 5 grudnia o godzinie 11 odbędzie się otwarcie ścieżki 

rowerowej do Grabonoga.  Zaprosił wszystkich zgromadzonych. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy złożyła życzenia świąteczne. Życzyła wszystkim zdrowych, spokojnych 

Bożego Narodzenia, szczęśliwego Nowego Roku  spędzonych wspólnie przy rodzinnym stole. Oby te 

święta nastroiły nas na to żeby w wielu z nas otworzyło się to lepsze ego, żeby człowiek człowiekowi 

był bratem.  

Podała informacje dla samorządowców, iż 15 stycznia o godzinie 19 odbędzie się spotkanie 

integracyjne. Pani Irena Różalska poprosiła aby w tej sprawie głos zabrała sołtys wsi Grabonóg. 

  

Pani Małgorzata Szuba przekazała szczegółowo informacje spotkania. Poinformowała, również              

że w poniedziałek odbędzie się coroczna  inwazja Mikołajów i jeżeli są chętni aby uczestniczyć w tym 

wydarzeniu  prosiła aby zgłosili się  do sołtysów. Podziękowała również za pobudowane  drogi                  

na Grabonoskich Hubach,  jak również  za ścieżkę do Gostynia. Oświadczyła, że mieszkańców 

niepokoi zmorzony ruch tirów na nowej drodze. Tiry jeżdżą ze swoim tonażem, uszkadzają 

nawierzchnię jezdni, są ustawione znaki od Grabonoga 15ton i przy moście w Piaskach, jednak 

dojeżdżając do krzyżówki odnosząc się do przepisów – krzyżówka odwołuje wszelkie znaki. Prośba 

aby coś w tej sprawie zrobić.   

 

Ad. 9 Zakończenie obrad. 

 

Więcej pytań nie było, wobec czego, Przewodnicząca Rady, podziękowała za udział  i zamknęła  XII 

sesję Rady Gminy. 

 

Sesja zakończyła się o godz.1427 

Protokołowała : A.Gorynia  

 Przewodnicząca Rady Gminy 

              Irena Różalska 

 


